

DH-PDA(2025)R1
02/07/2025

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS
COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS
(CDDH)

DRAFTING COMMITTEE ON HUMAN RIGHTS AND DRUG POLICIES
COMITÉ DE REDACTION SUR LES DROITS HUMAINS ET LES POLITIQUES EN
MATIERE DE DROGUES
(DH-PDA)

MEETING REPORT / RAPPORT DE RÉUNION

1st meeting / 1^e réunion

1-2 July / juillet 2025

1. Opening of the meeting and adoption of the agenda	1. Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
1. The Drafting Committee on Human Rights and Drug Policies (DH-PDA) held its first meeting on 1 and 2 July 2025. The list of participants appears in <u>Appendix I</u>. 2. The Chairperson, Tonje MEINICH, opened the meeting and welcomed the participants. 3. The Drafting Committee adopted the agenda, as it appears in <u>Appendix II</u>. 4. A Tour de Table was held to introduce the Committee Members.	1. Le Comité de rédaction sur les droits humains et les politiques en matière de drogues (DH-PDA) tient sa première réunion les 1er et 2 juillet 2025. La liste des participants figure à l'<u>Annexe I</u>. 2. La présidente, Tonje MEINICH, ouvre la réunion et souhaite la bienvenue aux participants. 3. Le Comité de rédaction adopte l'ordre du jour figurant à l'<u>Annexe II</u>. 4. Un tour de table a lieu afin de présenter les membres du Comité.
2. Information from the Secretariat on the working methods and procedures of intergovernmental committees and subordinate bodies	2. Informations fournies par le Secrétariat sur les méthodes de travail et les procédures des comités intergouvernementaux et les organes subordonnés
5. The Secretariat gave a presentation on the rules and working methods relating to inter-governmental committees of the Council of Europe.	5. Le Secrétariat fait une présentation sur les règles et méthodes de travail des comités intergouvernementaux du Conseil de l'Europe.
3. Election of the Vice-Chairperson	3. Élection à la vice-Présidence
6. The Drafting Committee elected Lucien COLLIANDER as Vice-Chairperson and thanked him for his readiness to take on this role.	6. Le Comité de rédaction élit Lucien COLLIANDER en tant que vice-président et le remercie de son acceptation de ce rôle.
4. Presentation of the work of the Pompidou Group	4. Présentation du travail du Groupe Pompidou
7. Mr. Lucien COLLIANDER, delivered a presentation on the activities and work of the Pompidou Group. Additionally, he presented the policy document entitled “Bringing human rights to the heart of drug and addiction policies – Guidance for aligning drug and addiction policies with human rights”, adopted by the Permanent	7. M. Lucien COLLIANDER fait une présentation sur les activités et les travaux du Groupe Pompidou. Il présente également le document d'orientation intitulé « Placer les droits humains au cœur des politiques en matière de drogues et d'addictions – Orientations pour aligner les politiques en matière de drogues et d'addictions

Correspondents at their 95th meeting held on 5–6 November 2024.	sur les droits humains », adopté par les correspondants permanents lors de leur 95e réunion, tenue les 5 et 6 novembre 2024.
5. Discussion of the terms of reference of the DH-PDA	5. Discussion sur le mandat du DH-PDA
8. The Secretariat presented the Terms of Reference of the Drafting Committee, explaining the respective roles of the Committee, the Steering Committee for Human Rights and the Committee of Ministers, and the usual structure for Recommendations of the Committee of Ministers.	8. Le Secrétariat fait une présentation sur le mandat du Comité de rédaction, en expliquant les rôles respectifs du Comité, du Comité directeur pour les droits humains et du Comité des Ministres, ainsi que la structure habituelle des Recommandations du Comité des Ministres.
6. Discussion of the scope of the draft Recommendation	6. Discussion sur le champ d'application du projet de Recommandation
9. The Drafting Committee recalled that the draft Recommendation should be based notably on the Policy document: “Guidance for aligning drug and addiction policies with human rights” as well as the relevant case law of the European Court of Human Rights (ECHR). It discussed the material and personal scope of the draft Recommendation and possible general themes according to which it would be structured, as well as issues that would arise under those themes.	9. Le Comité de rédaction rappelle que le projet de Recommandation devait s'appuyer notamment sur le document d'orientation intitulé « Orientations pour l'alignement des politiques en matière de drogues et d'addictions sur les droits humains » ainsi que sur la jurisprudence pertinente de la Cour européenne des droits de l'homme (CEDH). Il examine le champ d'application matériel et personnel du projet de Recommandation et les thèmes généraux possibles autour desquels il pourrait être structuré, ainsi que les questions qui se poseraient dans le cadre de ces thèmes.
10. The Drafting Committee instructed the Secretariat to prepare a draft outline of the Recommendation based on the discussions held during the meeting, including elements for the preamble, operative provisions, and appendix.	10. Le Comité de rédaction charge le Secrétariat de préparer un projet de plan de la Recommandation sur la base des discussions tenues lors de la réunion, y compris les éléments du préambule, les dispositions opérationnelles et l'annexe.
7. Gender equality aspects of the work of the DH-PDA	7. Aspects relatifs à l'égalité de genre des travaux du DH-PDA
11. The Drafting Committee elected Maria João FERNANDES as Gender Equality Rapporteur and thanked her for her readiness to take on this role.	11. Le Comité de rédaction élit Maria João FERNANDES en tant que rapporteuse pour l'égalité de genre et la remercie d'avoir accepté cette fonction.

12. The Committee noted gender equality aspect in connection with its work and will continue to reflect on these issues during its future meetings. 13. The Chair informed the Committee that, in accordance with the procedure agreed by the CDDH, she would complete the Thematic Form on Gender Equality and transmit it to CDDH upon completion of DH-PDA's activities.	12. Le Comité prend note des aspects liés à l'égalité de genre dans le cadre de ses travaux et continuera à réfléchir à ces questions lors de ses prochaines réunions. 13. La présidente informe le Comité que, conformément à la procédure convenue par le CDDH, elle remplirait le formulaire thématique sur l'égalité entre les sexes et le transmettrait au CDDH à l'issue des activités de la DH-PDA.
8. Other business	8. Questions diverses
14. The Secretariat gave a presentation on the work of the Joint Expert Group on organised crime relating to drug trafficking (OC-DT). 15. The Committee discussed the various possible modalities for participation of observers and other stakeholders. 16. The Committee decided to allow passive online participation of observers that are unable to send a representative to meetings. It agreed to hold an exchange of views on the scope and content of the future draft Recommendation at its next meeting, and asked members, participants and observers to submit to the Secretariat, before 11 July, proposals for invitees so as to allow the Chairperson to choose up to five to be invited. It also agreed to consult stakeholders on the text of the draft Recommendation in advance of its final meeting, according to modalities that it would decide at the appropriate stage. 17. The Committee agreed that its second meeting will take place from 17-18 December 2025 in Paris.	14. Le Secrétariat fait une présentation sur les travaux du Groupe conjoint d'experts sur la criminalité organisée liée au trafic de drogues (OC-DT). 15. Le Comité examine les différentes modalités possibles pour la participation des observateurs et autres parties prenantes. 16. Le Comité décide d'autoriser la participation passive en ligne des observateurs qui ne sont pas en mesure d'envoyer un représentant aux réunions. Il convient de procéder à un échange de vues sur la portée et le contenu du futur projet de Recommandation lors de sa prochaine réunion et demande aux membres, participants et observateurs de soumettre au Secrétariat, avant le 11 juillet, des propositions de personnes à inviter afin de permettre à la Présidente de choisir jusqu'à cinq personnes à inviter. Il convient également de consulter les parties prenantes sur le texte du projet de recommandation avant sa réunion finale, selon des modalités qu'il décidera en temps utile. 17. Le Comité convient que sa prochaine réunion se tiendra les 17 et 18 décembre à Paris.
9. Adoption of the meeting report	9. Adoption du rapport de réunion
18. The Committee adopted the present meeting report.	18. Le Comité adopte le présent rapport de la réunion.

Appendix I / Annexe I**Participants****MEMBERS / MEMBRES**

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS (CDDH) / COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS (CDDH)	Tonje MEINICH (Chairperson) Vice-chairperson of the CDDH <i>Norway</i>
	Romane MINEREAU Conseillère juridique Sous-direction des droits de l'Homme, Direction des affaires juridiques Ministère de l'Europe et des affaires étrangères <i>France</i>
	Päivi ROTOLA-PUKKILA Legal counsellor Legal service, Unit for Human Rights, Courts and Conventions Ministry for Foreign Affairs <i>Finland</i>
POMPIDOU GROUP / GROUPE POMPIDOU	Lucien COLLIANDER Senior adviser, lawyer, Swiss Federal Office of Public Health Permanent Correspondent of the Pompidou Group <i>Switzerland</i>
	Helena GHERASIM Expert in addiction policy, harm reduction, and human rights Member of the Czech Government Council for Drug Policy Coordination <i>Czechia</i>
	Sylvie GARCIA Judge at the Court of Appeal of Paris <i>France</i>
GOVERNMENTAL COMMITTEE OF THE EUROPEAN SOCIAL CHARTER AND THE EUROPEAN CODE OF SOCIAL SECURITY / COMITE GOUVERNEMENTAL DE LA CHARTE SOCIALE EUROPEENNE ET DU CODE EUROPEEN DE SECURITE SOCIALE	Aongus HORGAN Chairman of the Governmental Committee of the European Social Charter and the European Code of Social Security <i>Ireland</i>
STEERING COMMITTEE ON ANTI-DISCRIMINATION, DIVERSITY AND INCLUSION (CDADI) / COMITE DIRECTEUR SUR L'ANTI-DISCRIMINATION, LA DIVERSITE ET L'INCLUSION (CDADI)	Robert GAJDA Commissioner on Protection against Discrimination Member of CDADI <i>Albania</i>

GROUP OF EXPERTS ON ACTION AGAINST VIOLENCE AGAINST WOMEN AND DOMESTIC VIOLENCE (GREVIO) / GROUPE D'EXPERTS SUR LA LUTTE CONTRE LA VIOLENCE A L'EGARD DES FEMMES ET LA VIOLENCE DOMESTIQUE (GREVIO)	Marie-Claude HOFNER Experte de la lutte contre la violence envers les femmes et la violence domestique Member of GREVIO Switzerland
STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS IN THE FIELDS OF BIOMEDICINE AND HEALTH (CDBIO) / COMITE DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS DANS LES DOMAINES DE LA BIOMEDECINE ET DE LA SANTE (CDBIO)	Aristotelis CONSTANTINIDES Associate Professor of International Law and Human Rights at University of Cyprus Cyprus
STEERING COMMITTEE FOR THE RIGHTS OF THE CHILD (CDENF) / COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS DE L'ENFANT (CDENF)	Maria João FERNANDES Vice-President of the National Commission for the Promotion of the Rights and the Protection of Children and Young People Portugal
INDEPENDENT EXPERTS DESIGNATED BY THE SECRETARY GENERAL / EXPERTS INDEPENDANTS NOMMES PAR LE SECRETAIRE GENERAL	Juan Carlos DA SILVA OCHOA Magistrate Member of the European Committee for the Prevention of Torture (CPT) Spain
	Antoine VERACHTERT Project Coordinator for General Aviation at Benelux; Police Liaison Officer with the Belgian Federal Police Belgium
ITALY / ITALIE	Monica BARZANTI International Relations and Drug Policy, San Patrignano

PARTICIPANTS / PARTICIPANT.E.S

PARLIAMENTARY ASSEMBLY (COUNCIL OF EUROPE) / ASSEMBLEE PARLEMENTAIRE (CONSEIL DE L'EUROPE)	[Awaiting nomination / Nomination en attente]
CONGRESS OF LOCAL AND REGIONAL AUTHORITIES (COUNCIL OF EUROPE) / CONGRES DES POUVOIRS LOCAUX ET REGIONAUX	[Awaiting nomination / Nomination en attente]

(CONSEIL DE L'EUROPE)	
EUROPEAN COURT OF HUMAN RIGHTS (COUNCIL OF EUROPE) / COUR EUROPEENNE DES DROITS DE L'HOMME (CONSEIL DE L'EUROPE)	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]
COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS (COUNCIL OF EUROPE) / COMMISSAIRE AUX DROITS DE L'HOMME (CONSEIL DE L'EUROPE)	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]
CONFERENCE OF INGOs (COUNCIL OF EUROPE) / CONFERENCE DES OINGs (CONSEIL DE L'EUROPE)	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]
GENDER EQUALITY COMMISSION (COUNCIL OF EUROPE) / COMMISSION POUR L'EGALITE DE GENRE (CONSEIL DE L'EUROPE)	Radan ŠAFÁŘIK Director of the Gender Equality Department Office of the Government of Czechia
COUNCIL OF EUROPE OBSERVER STATES / ÉTATS OBSERVATEURS AUPRES DU CONSEIL DE L'EUROPE	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]
EUROPEAN UNION DRUG AGENCY (EUDA) / AGENCE DE L'UNION EUROPEENNE SUR LES DROGUES (EUDA)	Brendan HUGHES (excused) Principal scientist — Drug legislation, policy and society sector at EUDA
ORGANIZATION FOR SECURITY AND CO-OPERATION IN EUROPE (OSCE) / ORGANISATION POUR LA SECURITE ET LA COOPERATION EN EUROPE (OSCE)	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]
INTER-AMERICAN DRUG ABUSE CONTROL COMMISSION (OAS/CICAD) / COMMISSION INTERAMERICAINE DE LUTTE CONTRE L'ABUS DES DROGUES (OAS/CICAD)	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]

UNITED NATIONS OFFICE ON DRUGS AND CRIME (UNODC) / OFFICE DES NATIONS UNIES CONTRE LA DROGUE ET LE CRIME (UNODC)	Tatiana Jehl Drug Policy Officer
OFFICE OF THE UNITED NATIONS HIGH COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS (OHCHR) / BUREAU DU HAUT-COMMISSARIAT AUX DROITS DE L'HOMME DES NATIONS UNIES (OHCHR)	Zaved MAHMOOD (excused) Human Rights Officer
WORLD HEALTH ORGANIZATION (WHO) / ORGANISATION MONDIALE DE LA SANTÉ (OMS)	Anja BUSSE (excused) Unit Head - Alcohol, Drugs and Addictive Behaviours (ADA) Department of Mental Health, Brain Health and Substance Use

OBSERVERS / OBSERVATEURS

NON-MEMBER STATES, COE NEIGHBOURING REGIONS / ETATS NON-MEMBRES, REGIONS VOISINES	[Awaiting nomination / Nomination en attente]
AMNESTY INTERNATIONAL	Daniel JOLOY (excused) Interim Director of the Law and Policy Team
INTERNATIONAL COMMISSION OF JURISTS (ICJ) / COMMISSION INTERNATIONALE DE JURISTES (CIJ)	[Awaiting nomination / Nomination en attente]
INTERNATIONAL ORGANISATION OF EMPLOYERS (IOE) / ORGANISATION INTERNATIONALE DES EMPLOYEURS (OIE)	[Awaiting nomination / Nomination en attente]
INTERNATIONAL FEDERATION OF HUMAN RIGHTS (FIDH) / FEDERATION INTERNATIONALE POUR LES DROITS HUMAINS (FIDH)	[Awaiting nomination / Nomination en attente]

EUROPEAN NETWORK OF NATIONAL HUMAN RIGHTS INSTITUTIONS (ENNHRI) / RESEAU EUROPEEN DES INSTITUTIONS NATIONALES DES DROITS DE L'HOMME (ENNHRI)	[Awaiting nomination / <i>Nomination en attente</i>]
INTERNATIONAL DRUG POLICY CONSORTIUM (IDPC) / CONSORTIUM INTERNATIONAL SUR LES POLITIQUES DES DROGUES (IDPC)	Excused
CORRELATION – EUROPEAN HARM REDUCTION NETWORK (C-EHRN)	Katrin SCHIFFER Head of the International Department within Stichting De Regenboog Groep and Director of Correlation-European Harm Reduction Network (C-EHRN)
HARM REDUCTION INTERNATIONAL (HRI)	Marcela JOFRE Analyst, Human Rights and Justice Team
GLOBAL COMMISSION ON DRUG POLICIES (GCDP) / COMMISSION GLOBALE DE POLITIQUE EN MATIERE DE DROGUES (GCDP)	Excused
ADDITIONAL OBSERVER (POMPIDOU GROUP) / OBSERVATEUR SUPPLEMENTAIRE (GROUPE POMPIDOU)	Richard MUSCAT (excused) Professor: Laboratory of Behavioural Neuroscience, Department of Physiology and Biochemistry, Faculty of Medicine & Surgery, University of Malta Permanent Correspondent of Pompidou Group

SECRETARIAT / SECRÉTARIAT

Pompidou Group / Groupe Pompidou	
	Ardita ABDIU Deputy Executive Secretary of the Pompidou Group; Secretary of the Drafting Committee on Human Rights and Drug Policies (DH-PDA) / <i>Secrétaire exécutif adjointe du Groupe Pompidou ; Secrétaire du Comité de rédaction sur les droits humains et les politiques en matière de drogues (DH-PDA)</i>
	Samantha CLOITRE-ORENSTEIN Senior Project Officer / <i>Gestionnaire de projet senior</i>

	Felicia RUSU Assistant / Assistante
Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits humains	
	David MILNER Head of Division, Secretary of the CDDH / Chef de Division, Secrétaire du CDDH
	Daniel PAP Co-Secretary of the Drafting Committee on Human Rights and Drug Policies (DH-PDA) / Cosecrétaire du Comité de rédaction sur les droits humains et les politiques en matière de drogues (DH-PDA)
Group of Experts on Action against Violence against Women and Domestic Violence (GREVIO) / Groupe d'experts sur la lutte contre la violence à l'égard des femmes et la violence domestique (GREVIO)	
	Elif SARIAYDIN Administrator
Steering Committee for Human Rights in the fields of Biomedicine and Healthcare (CDBIO) / Comité directeur pour les droits humains dans les domaines de la biomédecine et de la santé (CDBIO)	
	Laurence LWOFF Head of Human Rights and Biomedicine Division / Cheffe de la Division Droits Humains et Biomédecine
STEERING COMMITTEE FOR THE RIGHTS OF THE CHILD (CDENF) / COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS DE L'ENFANT (CDENF)	
	Anne KAYSER Children's Rights Policies Division Directorate General of Democracy and Human Dignity – DG II

INTERPRETERS / INTERPRÈTES

	Celia MONCOQ Marie DELUMEAU Remy JAIN Gillian WAKENHUT
--	---

Appendix II / Annexe II

Agenda (as adopted) / Ordre du jour (tel qu'adopté)

1. Opening of the meeting and adoption of the agenda	1. Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
DH-PDA(2025)OJ1 – Draft agenda Tour de table – Brief introduction by the Committee Members	DH-PDA(2025)OJ1 – Projet d'ordre du jour Tour de table – Brève présentation des membres du comité
2. Information from the Secretariat on the working methods and procedures of intergovernmental committees and subordinate bodies	2. Informations fournies par le Secrétariat sur les méthodes de travail et les procédures des comités intergouvernementaux et les organes subordonnés
Resolution CM/Res(2021)3 on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods	Résolution CM/Res(2021)3 concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail
3. Election of the Vice-Chairperson	3. Élection à la vice-Présidence
Resolution CM/Res(2021)3 on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods	Résolution CM/Res(2021)3 concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail
4. Presentation of the work of the Pompidou Group	4. Présentation du travail du Groupe Pompidou
Bringing human rights to the heart of drug and addiction policies – Guidance for aligning drug and addiction policies with human rights	Placer les droits humains au cœur des politiques en matière de drogues et d'addictions – Orientations pour aligner les politiques en matière de drogues et d'addictions sur les droits humains
5. Discussion of the terms of reference of the DH-PDA	5. Discussion sur le mandat du DH-PDA
CDDH(2025)06 – Terms of reference of the Drafting Group on Human Rights and Drug Policies	CDDH(2025)06 – Mandat du Comité de rédaction sur les droits humains et les politiques en matière de drogues
6. Discussion of the scope of the draft recommendation	6. Discussion sur le champ d'application du projet de recommandation
DH-PDA(2025)3 – List of reference texts	DH-PDA(2025)3 – Liste des textes de référence
7. Gender equality aspects of the work of the DH-PDA	7. Aspects relatifs à l'égalité de genre des travaux du DH-PDA
CDDH(2020)13 – Thematic form on gender equality	CDDH(2020)13 – Fiche thématique du CDDH sur l'égalité de genre
8. Other business	8. Questions diverses

P-PG/OC-DT(2025)5 – Presentation of the work of the Joint Expert Group on organised crime relating to drug trafficking (OC-DT)	P-PG/OC-DT(2025)5 – Présentation des travaux du Groupe conjoint d'experts sur la criminalité organisée relative au trafic de drogue (OC-DT)
9. Adoption of the meeting report	9. Adoption du rapport de réunion
DH-PDA(2025)R1 – Meeting Report	DH-PDA(2025)R1 – Rapport de réunion